
 »در شرايط موجود، افراد مرفه بيشتر از يارانه ها استفاده 
مي كنند. كس��اني مثل من كه گوش��ت، مرغ، كالا و برق 
بيشتري مصرف مي كنيم، عملًا از يارانه بيشتري بهره مند 
مي ش��ويم، درحالي كه محرومان و كم برخورداران سهم 
كمتري دارند. اگر كسي مي خواهد بيشتر از سهم معمول 
از برق و ديگر منابع استفاده كند، بايد هزينه واقعي آن را 
پرداخت كند. توزيع منابع بايد عادلانه باشد تا هيچ كس از 
خدمات اوليه مانند آموزش، انرژي و امكانات عمومي محروم 
نماند. اين امكان وجود دارد كه بر اس��اس محله، منطقه 
و ش��رايط اجتماعي، نوع مصرف برق، گاز و آب به صورت 
عادلانه تنظيم ش��ود. نمي توان اجازه داد عده اي بيش��تر 
استفاده كنند و ديگران از حداقل ها محروم بمانند. اگر مردم 
در ميدان باشند، مي توانيم بسياري از اين ناترازي ها را با تكيه 
بر توان داخلي حل كنيم. باور ما اين است كه بدون حضور 

مردم، هيچ ساختاري كارآمد نخواهد بود.«
اين بخشي از صحبت هاي مسعود پزشكيان ، رييس جمهور  
در انتقاد از وضع عدالت اقتصادي كشور و لزوم ايجاد تغيير 
در اين فرآيند است. موضوعي كه در تمام سال هاي گذشته 
بارها محل بحث قرار گرفته و البته هيچ گاه به شكل نهايي 

به يك جراحي اقتصادي منجر نشده است. 
در اقتصاد ايران به طور كلي دولت دو مدل از يارانه مستقيم 
و غيرمستقيم را پرداخت مي كند كه نحوه اجراي تمامي 
آنها محل بحث بوده است. در يارانه غيرمستقيم آن طور كه 
رييس جمهور مي گويد اعداد بسيار بزرگ بوده و البته در 
بسياري از حوزه ها از عدالت به دور است. پزشكيان تاكيد 
كرد: ايران متعلق به مردم اس��ت و با همراهي مردم، هيچ 
توطئه اي به نتيجه نخواهد رسيد. با اتكاي به همين مردم، 
ان شاءالله بر همه مشكلات غلبه خواهيم كرد. جلساتي نيز 
با حضور مسوولان و مجموعه وزارت كشور برگزار شده و 
در حال طراحي برنامه هايي هستيم كه با مشاركت شما 
عزيزان اجرايي شود. رييس جمهور با اشاره به حجم عظيم 
يارانه هاي پنهان در كشور گفت: نزديك به 150 ميليارد 
دلار يارانه در حوزه برق، گاز و سوخت پرداخت مي شود، اما 
متاسفانه اين منابع عادلانه توزيع نمي شود و گروهي از آن 
بهره مند مي شوند و گروهي ديگر بي نصيب مي مانند. نبايد 
اجازه داد عده اي خاص بخورند و ببرند و عده اي ديگر محروم 
بمانند. پزشكيان با بيان اينكه در حال طراحي سازوكاري 
براي اجراي عادلانه اين سياست ها هستيم، ادامه داد: مردم 
بايد در اين مس��ير همراهي كنند تا با مشاركت عمومي، 
بتوانيم اين منابع را به درستي مديريت كرده و از وضعيت 
فعلي خارج شويم. ديگر نبايد شاهد رانت هايي باشيم كه با 
ارز 28 هزار توماني در اختيار برخي قرار مي گيرد، درحالي 
كه نرخ دلار در بازار آزاد به نزديك 100 هزار تومان رسيده 
است. اين يعني بعضي ها بدون هيچ زحمتي، چشم بسته 
و فقط با رانت، به س��ودهاي هنگفت و فوري دس��ت پيدا 
مي كنند، درحالي كه بسياري از مردم با سختي معيشت 
خود را تأمين مي كنند. رييس جمهور تصريح كرد: هركس 
اين ارز را دريافت مي كند، رانت مي برد؛ فرقي هم نمي كند 
چه كسي باشد. نبايد چشم بس��ته، بدون ضابطه و بدون 

نظارت، منابع ملي را دراختيار كس��اني قرار داد كه صرفاً 
از ساختار معيوب اقتصادي سوءاستفاده مي كنند. مردم 
بايد بتوانند با شفافيت خريد كنند و نظام توزيع منابع بايد 
به ش��كلي اصلاح شود كه عدالت در جامعه محقق گردد. 
به اين ترتيب پيش بيني مي ش��ود كه در حوزه يارانه غير 
مستقيم دولت طرح هايي را ارايه كند كه با هدف گذاري 
عدالت محور، هزينه ها به سمت گروه هاي هدف سوق پيدا 
كنند. از سوي ديگر، در يارانه مستقيم نيز بحث و چالش به 
جاي خود باقي مانده است. در واقع از سال 1389 كه گام 
نخست هدفمندي برداشته شد، بحث طولاني درباره حذف 
پولدارها و دهك هاي پردرآمد از يارانه نقدي مطرح بوده اما 
هرگز به جايي نرسيده است. هرچند در دوره هايي تعدادي 
از خانوارها از يارانه نقدي حذف ش��ده اند اما هنوز بخش 
مهمي از جمعيت كشور اين يارانه را دريافت مي كنند و با 
وجود مصوبات مجلس، هنوز در اين زمينه بحث و گمانه 
زني هاي مختلف به جاي خود باقي مانده اس��ت.  در سال 
جديد اما به نظر مي رسد كه بر اساس مصوبه مجلس، دولت 
تلاش مي كند كه گام هاي مهمي را در اين زمينه بردارد. 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه نوبت شب 
روز دوش��نبه 19 آذر 1۴03 صحن مجل��س، در جريان 
رس��يدگي به بخش هزينه اي لايح��ه بودجه 1۴0۴ كل 
كش��ور، با تصويب بندهاي »ث« تبصره 13 اين لايحه با 

عنوان »حمايت اجتماعي« به شرح زير موافقت كردند: 
»ث«- در صورت درخواست سرپرستان خانوار مشمول 
يارانه نقدي براي تغيير شيوه پرداخت از نقدي به كالابرگ 
الكترونيكي، استفاده از مبالغ كالابرگ الكترونيكي براي 
سرپرستان  خانوارهاي مش��مول يارانه نقدي به صورت 
داوطلبانه مجاز مي باشد. سازمان هدفمندسازي يارانه ها 
موظف است  سازوكار اجرايي لازم را براي افراد متقاضي 
مهيا نموده و دستورالعمل اجرايي آن را با تأييد سازمان 
برنامه و بودجه كشور ابلاغ نمايد.  در جهت اجراي اهداف 
برنامه هفتم مبني بر كاهش فقر مطلق دولت مكلف است 
از محل منابع حاصل از ح��ذف يارانه نقدي دهك هاي 
هشتم، نهم و دهم، ماده ۴5 قانون ماليات بر ارزش افزوده 
و بازنگري در سياست هاي حمايتي نقدي و غيرنقدي، 
حداقل به ميزان ۴0 هزار ميليارد تومان بس��ته حمايت 
از معيش��ت محرومين ش��امل حمايت از حداقل ۴00 
هزار خانوار دچار فقر شديد غير تحت پوشش نهادهاي 
حمايتي كه براس��اس نيازمنديابي فعال با مش��اركت 
خيرين و سازمان هاي مردم نهاد در قالب سامانه پنجره 
واحد خدمات حمايت اجتماعي ايرانيان )موضوع بند ب 
ماده 31 قانون برنامه هفتم پيشرفت( شناسايي مي شوند و 
همچنين افزايش اعتبار كالابرگ خانوارهاي تحت پوشش 
نهادهاي حمايتي يا عضو سه دهك پايين درآمدي را از 
خرداد ماه سال 1۴0۴ اجرايي نمايد. همچنين به منظور 
تشويق خانوارها به مشاركت بيشتر در طرح و برخورداري 
از مزاياي آن، وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي مكلف است 
با همكاري دستگاه هاي ذيربط سازوكاري طراحي نمايد 
كه خانوارهاي يارانه بگير مشاركت كننده در طرح كالا برگ 

الكترونيك از تخفيفات فروشگاه هاي داوطلب مشاركت در 
طرح بهره مند گردند. به جز مواردي كه در اين قانون تصريح 
شده است، منابع و مصارف هدفمندسازي يارانه ها مطابق 
احكام مرتبط در قانون بودجه س��ال 1۴03 كل كشور 
وصول و مصرف و در رديف هاي جداگانه به تفكيك و به 
صورت نشاندار ثبت مي گردد. منابع موضوع هدفمندسازي 
يارانه ها، به مصارف هدفمندس��ازي يارانه ها اختصاص 
مي يابد. در صورت عدم كفاف منابع مذكور براي پوشش 
مصارف مربوطه، دولت مي تواند نسبت به اختصاص كمك 
زيان به سازمان هدفمندسازي يارانه ها تا سقف رقم رديف... 
اقدام نمايد. سازمان برنامه و بودجه مكلف است جدول 
منابع و مصارف هدفمندسازي يارانه ها )موضوع اين بند( 
را ب��ه صورت جداگانه در بخ��ش دوم لايحه بودجه درج 
نمايد. سازمان برنامه و بودجه مكلف است گزارش منابع 
و مصارف مذكور را به تفكيك اقلام، به صورت ماهانه به 
كميسيون هاي برنامه و بودجه و اقتصادي مجلس شوراي 

اسلامي ارسال كند.«
به اي��ن ترتيب دولت از نظر اجراي��ي مي تواند روي قانون 
مجلس حس��اب كرده و ايده خود را به مرحله اجرا بياورد. 
احمد ميدري، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي بيان كرد: در 
بحث كالابرگ، طبق مصوبه مجلس در بودجه 1۴0۴ بايد 
از طريق حذف يارانه ها اين كار را انجام دهيم. از طرفي دكتر 
پزش��كيان هم اصرار دارد كه حذف دهك ها، تا سه دهك 
بالا انجام ش��ود؛ اما از آنجا كه در حذف افراد همه معترض 
مي شوند و با مشكل مواجه مي شويم؛ بنابراين در طرح دو 
فوريتي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي - كه به زودي ارايه 
مي شود - راهكاري پيشنهاد كرده ايم مبني بر اينكه قبل 
از حذف يارانه ها، به سرپرست خانوار اعلام كنيم كه جزو 
سه دهك بالا هستيد، بعد به فرد مهلت داده مي شود كه 
اظهارنامه بدهد كه در تعيين دهك او اشتباه شده يا خير؛ در 
ادامه مانند كشورهاي ديگر به فرد اعلام مي شود كه اظهارات 
او را بررسي مي كنيم و اگر اظهار شما نادرست بود، تسهيلات 

يارانه اي به شما نمي دهيم، معافيت مالياتي به شما تعلق 
نمي گيرد و از يارانه هاي دولت بهره مند نخواهيد شد.

وي با اشاره به اينكه چنين چيزي را در قانون نداريم، ادامه 
داد: ما اين طرح را در جلسات متعدد با توجه به تاكيد دولت 
و آقاي پزشكيان پيش برده ايم. تاكنون در حذف سه دهك 
بالايي، حدود ۷ ميليون نفر از يارانه بگيران حذف شدند. 
اما با اجراي اين قانون بايد چيزي حدود 18 ميليون نفر را 
حذف كنيم. مديريت اين مورد در اين شرايط حساس كه 
نارضايتي ايجاد نشود مد نظر است. وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي با اشاره به سوال برخي نمايندگان مجلس مبني 
بر اينكه چرا برخي افراد فقير ناگهان در دهك هاي بالا قرار 
مي گيرند، عنوان كرد: طبق قانون برنامه هفتم و قبل از آن، 
اين يارانه براي ايرانيان مقيم است. يعني كسي كه در خارج 
از كشور زندگي مي كند نبايد يارانه دريافت كند. در حال 
حاضر ۴50هزار عضو خانوار داريم كه يا سرپرست يا اعضا 
در ايران نيستند، كه از اين تعداد 108 هزار نفر سرپرست 
خانوار هس��تند. عموما هم پدر و مادر پيري هس��تند كه 
فرزندشان به سختي مهاجرت كرده اند و وقتي سرپرست را 
حذف مي كنيم، آن دو نفر ديگر هم حذف مي شوند. برداشت 
ما اين است كه باتوجه به اين مورد، يارانه يك نفر از آنها را 
كم كنيم. اگر سرپرست را حذف كرديم، بايد سازمان ثبت 
احوال و سازمان هدفمندسازي تشكيل خانواده و سرپرست 

را بپذيرند؛ بنابراين اين دراختيار ما نيست.
ميدري در ادامه تصريح كرد: البته باتوجه به تجربه اي كه 
داريم، اگر بخواهيم اجازه تغيير ساختار خانواده به جز شرايط 
طبيعي  -فوت و ازدواج و طلاق- بدهيم، همه مي خواهند 
خانواده هاي يك نفره بشوند تا بتوانند از حذف يارانه رها 
ش��وند، يعني فرد پولدار از خانواده حذف مي شود و بقيه 
يارانه مي گيرند. درواقع خانواده جعلي درس��ت مي شود. 
ما اين تجربه را در سال 98 داشتيم و از پيچيدگي هايي كه 
در حذف يارانه ها وجود دارد، آگاهيم؛ اما راه حل آن همين 
طرحي است كه بيان كردم و مي تواند بحث هاي كارشناسي 

در اين زمينه صورت بگيرد. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در ادامه با اش��اره به طرح مشترك بين وزارت كار و وزارت 
بهداش��ت در زمينه فقر، اضافه كرد: در موضوع فقر غير از 
بحث كالابرگ، طرح يسنا را هم دنبال مي كنيم كه در آن 
با همكاري وزارت بهداشت، بچه هايي كه دچار سوء تغذيه 
هستند يا زنان باردار شناسايي و دردسنجي مي شوند و به 
آنها ماهانه يارنه پرداخت مي شود. در حال حدود 150 هزار 
زن تحت پوشش هستند كه اگر بودجه آن افزايش پيدا كند، 

تعداد افراد تحت پوشش بيشتر مي شود.
مي��دري در ادام��ه و در بيان تجربه اراي��ه كالابرگ در دو 
مرحله اي كه انجام شده است، گفت: در مرحله اول حدود 
15 ميليون خانواده كالابرگ دريافت كرده اند؛ از 25 همت، 
23 همت مصرف شده است و مابقي را در حال پيامك زدن 
هستيم كه دريافت كنند. در مرحله دوم هم تاكنون از 21 
ميليون خانواده، ۶ ميليون خانواده دريافت كرده اند. ما در 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مي توانيم نوع كالاهايي 
كه دريافت ش��ده را رصد كنيم و س��اختارهايي هم براي 
نظارت وجود دارد. وي همچنين درمورد مشكل ناپايداري 
صندوق هاي تعاوني كه توس��ط نمايندگان كميسيون 
اجتماعي اشاره شد، با بيان اينكه كارهاي خوبي در مجلس 
انجام ش��ده اس��ت، از اتمام آيين نامه اجرايي آن در آينده 
نزديك خبر داد و گفت: چهار آيين نامه مهم نوشته ايم كه به 
عدالت كمك مي كند؛ مثلا براي كساني كه تحت پوشش 
بيمه هاي حمايتي هستند، دولت براساس قانون هم كه 
قبلا بوده است، فقط تا حداقل مزد كمك مي كند. يعني 
اگر كسي حقوق 30 ميليون توماني مي گيرد تا 10 ميليون 
از آن تحت پوشش يارانه بيمه اي قرار مي گيرد، اما آيين نامه 
جديد اين منابع را آزاد مي كند كه صندوق ها پايدارتر باشند.

به اين ترتيب به نظر مي رسد كه با همراهي دو قوه، مسير 
جديدي براي دستيابي به اهداف عدالت محور در طرح هاي 
مربوط به پرداخت يارانه دنبال خواهد شد، موضوعي كه 

بايد ديد كه دولت چهاردهم چگونه با آن مواجه مي شود. 
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پزشكيان: 
روند مذاكرات به شكل عادي 

جريان داشته و امور كشور 
معطل اين مباحث نيست

رييس جمهور ضمن قدرداني از رهنمودها و سخنان 
حكيمانه رهبر معظم انقلاب اس��لامي گف��ت: روند 
مذاكرات به ش��كل عادي و معمولي جريان دارد و امور 
كشور نيز در مسير طبيعي خود در حال اجرا و پيگيري 
بوده و به هيچ وجه حتي براي ثانيه اي معطل اين مباحث 
و مسائل نمي شود؛ البته به طور طبيعي از اينكه توافقي 
صورت بگيرد، استقبال مي كنيم. مسعود پزشكيان در 
جلسه صبح روز   چهارشنبه   هيات دولت، ضمن قدرداني 
از رهنمودها و س��خنان حكيمانه رهبر معظم انقلاب 
اسلامي اظهار داش��ت: روند مذاكرات به شكل عادي و 
معمولي جريان دارد و امور كشور نيز در مسير طبيعي 
خود در حال اجرا و پيگي��ري بوده و به هيچ وجه حتي 
براي ثانيه اي معطل اين مباحث و مسائل نمي شود؛ البته 
به طور طبيعي از اينكه توافقي صورت بگيرد، استقبال 
مي كنيم. رييس جمهور همچنين پس از گزارش وزير 
نيرو از آخرين وضعيت بازگشت تعدادي از نيروگاه ها به 
مدار كه به خاطر تعميرات از شبكه خارج شده بودند، 
گفت: اولين محموله پنل هاي خورشيدي تامين شده از 
خارج تا چند روز آينده وارد كشور مي شود و بايد كار نصب 
و راه اندازي آنها در ادارات دولتي با س��رعت آغاز و انجام 
شود. پزشكيان همچنين با خيرمقدم به دكتر »محسن 
اسماعيلي«، معاون جديد راهبردي و امور پارلماني، از 
زحمات و تلاش هاي آقايان ظريف و دبيري قدرداني و 
اظهار اميدواري كرد كه همچنان از توان و ظرفيت هاي 
دكتر ظريف بهره لازم گرفته شود. در ادامه جلسه معاون 
اول رييس جمهور نيز در س��خناني ضمن قدرداني از 
فرصت ديدار روز گذشته با مقام معظم رهبري تصريح 
كرد: مواردي كه مورد تاكيد معظم له هستند، به طور 
جدي مورد توجه قرار گرفته و براي پيگيري و اجراي آنها 
اقدام جدي صورت خواهد گرفت.در جلسه هيات دولت 
همچنين وزير امور خارجه گزارشي از آخرين وضعيت 
و روند مذاكرات جمهوري اسلامي ايران و ايالات متحده 
امريكا و نيز مباحث مربوط به مذاكرات شنبه آتي ارايه 
كرد. رييس كل بانك مركزي نيز از چگونگي و اقدامات 
دولت براي حفظ ارزش پول ملي و الزامات آن گزارش 

مبسوطي ارايه داد.

زمان معرفي وزير اقتصاد 
ارتباطي با روند مذاكرات ندارد

سخنگوي دولت گفت: هيچ كدام از موضوعات داخل 
كش��ور را به مذاكرات گره نمي زنيم. امور جاري كشور 
در حال انجام است و زمان معرفي وزير اقتصاد ارتباطي 
با مذاكرات ندارد. فاطمه مهاجراني در حاش��يه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشي 
درباره معرفي وزير اقتصاد به مجلس و احتمال ارتباط اين 
موضوع با روند مذاكرات، تصريح كرد: اصولاً ما هيچ كدام 
از موضوعات كشور را به مذاكرات گره نزديم و نمي زنيم. 
همانطور كه هم رييس جمهوري گفت و هم ديروز مقام 
معظم رهبري راجع ب��ه آن تذكر دادند، ما هيچ كدام از 
موضوعات داخل كشور را به مذاكرات گره نمي زنيم. امور 
جاري كش��ور در حال انجام است. مهاجراني ادامه داد: 
مذاكرات به عنوان يكي از موضوعاتي كه وزارت خارجه 
دنبال مي كند، پيگيري خواهد شد. وي افزود: در مورد 
معرفي وزير اقتصاد قانوناً دولت س��ه ماه فرصت دارد و 
طبيعتاً از سه ماه فرصت خود مي تواند استفاده كند. در 
عين حال با واژه »بي صاحب بودن وزارت اقتصاد« كه در 
پرسش مطرح شد، موافق نيستم. دكتر اكرمي به عنوان 
سرپرست كه قبلًا هم اين تجربه را داشتند خيلي خوب 
امور را پيش مي برند و هيچ ك��دام از امور اين وزارتخانه 
معطل نمانده است و همه زيرمجموعه ها در حال كار 
هستند. س��خنگوي دولت در پاسخ به پرسشي درباره 
سرمايه گذاري امريكايي ها در ايران و بازگشايي سفارت 
امريكا در تهران، تاكيد كرد: بازگشايي سفارت موضوعي 
است كه تالي بر موضوعات ديگر است؛ در حال حاضر 
بازگشايي سفارت امريكا موضوعيت ندارد، موضوع هنوز 
بسيار خام است و پاسخ به اين سوال معنايي ندارد. وي 
افزود: موضوع سرمايه گذاري خارجي نيز روال مشخصي 
دارد و براي همه كشورها يكسان است. اقدام به هرگونه 
س��رمايه گذاري، صرف نظر از مليت، بايد در چارچوب 
قوانين و خطوط قرمز كشور انجام شود. سخنگوي دولت 
گفت: به منظور ارتقاي كيفيت نيروي انساني آموزش و 
پرورش به عنوان محور تحول در تعليم و تربيت، آيين نامه 
نحوه جذب دانشجويان مقطع كارشناسي و كارشناسي 
ارشد واجد شرايط عمومي و تخصصي ساير دانشگاه هاي 
دولتي و غيردولتي يا حوزه هاي علميه مصوب ش��د. 
مهاجراني افزود: آموزش و پرورش با همكاري سازمان 
امور استخدامي مجوز جذب ۷0 هزار نيروي انساني را در 
سطوح مختلف دريافت كرده كه اتفاق مهمي است. يكي 
از افرادي كه حضور و فعاليتش در مدرسه بسيار مهم و 
ضروري است خدمتگزار مدرسه يا مدرسه يار است كه 
جذب اين افراد در همين ۷0 هزار نيرو ديده شده است. 
وي افزود: واردات خودروي جانبازان در بودجه 1۴0۴ 

ديده شده و در اين جلسه دولت نيز مصوب شد.

تداوم بررسي لايحه پيوستن به 
پالرمو در جلسه آتي مجمع تشخيص

ادامه بررسي لايحه پيوستن به پالرمو به رياست رييس 
مجمع و با حضور سران قوا در مجمع تشخيص مصلحت 
نظام به جلسه بعد موكول ش��د.  محسن دهنوي در 
حساب كاربري خود در شبكه اجتماعي ايكس نوشت:  
»امروز بررسي لايحه پيوستن به پالرمو به رياست رييس 
مجمع و با حضور سران قوا در مجمع تشخيص مصلحت 
نظام آغاز ش��د. در ابتدا گزارش كميسيون مشترك 
مجمع ارايه شد و در ادامه دولت و مجلس و همچنين 
اعضاي مجمع نظرات خود را بيان كردند. ادامه بررسي 

اين لايحه به جلسه بعدي مجمع موكول شد.«

دورخيز دولت براي بازگشت به عدالت يارانه اي

سفر دوباره رييس آژانس انرژي اتمي به تهران

پولدارهانقرهداغميشوند!

 آژانس بايد هرگونه توافق را  راستي آزمايي كند
مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي عصر روز چهارشنبه 
در راس هياتي براي ديدار با مقامات ايراني از جمله رييس 
سازمان انرژي اتمي و وزير امور خارجه ايران به تهران سفر 

كرد تا مقامات ايراني گفت وگو كند.
سفر »رافائل گروسي«، مديركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي درحالي انجام مي شود كه اولين دور گفت وگوهاي 
ايران و امريكا بعد از خروج يك طرفه امريكا از برجام و تشديد 
تحريم ها و افزايش تنش در منطقه، روز شنبه 23 فروردين 
به ميزباني و ميانجي گري مسقط برگزار شد. دو طرف بعد 
از برگ��زاري دور اول مذاك��رات، اين گفت وگوها را مثبت 
و سازنده اعلام كردند و قرار اس��ت دور دوم اين مذاكرات 
30 فروردين با حضور هيات هاي دو كشور به سرپرستي 
»سيدعباس عراقچي« وزير امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران و »استيو  ويتكاف« فرستاده ويژه رييس جمهور امريكا 

در امور منطقه غرب آسيا برگزار شود. 
گروسي آخرين بار در آبان 1۴02 به تهران سفر كرد و ضمن 
ديدار با »مسعود پزشكيان«، رييس جمهوري اسلامي ايران، 
عراقچي و »محمد اسلامي«، رييس سازمان انرژي اتمي، 
براي اولين بار از تاسيسات غني سازي نطنز و فردو بازديد 
كرد. گروس��ي در سفر دو روزه خود به تهران، با عراقچي و 
اسلامي ديدار و گفت وگو مي كند. در حالي كه ايران در سفر 
آبان ماه گروسي، همكاري ها و دسترسي هاي فراپادماني 
را دراختيار مديركل قرار داد و توافقات قابل توجهي براي 
حل و فصل سوالات پادماني به طور شفاهي به دست آمده 
بود، اما در نشست فصلي شوراي حكام در اول آذر 1۴02، 
قطعنامه ديگري به پيشنهاد سه كشور اروپايي و امريكا، عليه 
ايران صادر شد. براساس اين قطعنامه، آژانس مدعي شد 
تعاملات متعدد آژانس با ايران براي حل مسائل پادماني از 
سال 2019 تاكنون حل نشده است و اين موضوع توانايي 
آژانس را براي راستي آزمايي اين موضوعات تضعيف كرده 
است. اين قطعنامه همچنين به قطعنامه هاي شوراي حكام 
در 19 ژوئن 2020  و 8 ژوئن 2022، 1۷ نوامبر 2022 و 5 
ژوئن 202۴ اشاره دارد كه در آن، از ايران خواسته شده بود 
به طور »كامل« با آژانس بين المللي انرژي اتمي همكاري 
كند و بر ضرورت و فوري بودن راستي آزمايي عدم انحراف 
مواد هسته اي در ايران تأكيد مي كرد. شوراي حكام در اين 
قطعنامه ها از ايران خواسته بود كه به سرعت براي انجام 
تعهدات قانوني خود اقدام كند و تمام اقدامات لازم را براي 

حل و فصل مسائل باقي مانده انجام دهد.
در اين قطعنامه ادعا شده است، ايران توضيحات فني معتبر 
براي وجود ذرات اورانيوم با منشأ انساني در چندين مكان 
اعلام نشده در ايران را ارايه نكرده است. همچنين مديركل 

موظف به تهيه يك »گزارش جامع« و به روز ش��ده درباره 
وجود يا استفاده بالقوه از مواد هسته اي اعلام نشده مرتبط 
با مسائل گذشته و جاري برنامه هسته اي ايران شد نهايتا 
تا بهار 2025 يعني ماه ژوئن )نيمه خرداد( ش��د. از اين رو 
درخواست متعدد مديركل براي سفر به ايران و درنهايت 
موافقت تهران با اين سفر براي هفته جاري را بايد در راستاي 
تهيه گزارش جامع، دانست. ش��ايان ذكر است، سوالات 
پادماني آژانس از ايران، سوالات و ابهاماتي از همان دست 
سوالات و اتهاماتي است كه در چارچوب مطالعات ادعايي 
عليه برنامه هسته اي ايران مطرح مي شد. پرونده مطالعات 
ادعايي در سال 139۴ در جريان مذاكرات هسته اي ميان 
ايران و آژانس و با حمايت سياسي كشورهاي 1+5 درنهايت 
حل و فصل شد. مقامات ايراني بارها اعلام كردند، آژانس 
اراده فني و حقوقي براي حل اين ابهامات ندارد و همواره با 
فشار سياسي كشورهاي اروپايي و امريكا به طرح و پيگيري 
اين موضوعات مي پردازد و موضوعات پادماني درباره چهار 
مكان )مريوان، لويزان، تورقوزآب��اد و ورامين( كه در پنج 
سال گذشته توسط رژيم صهيونيستي و مبتني بر اسناد و 
اطلاعات غيرمعتبر مطرح شده، از اين حيثيت خارج نيست.

از زمان طرح اين سوالات، ايران در چارچوب همكاري هاي 
دو جانبه پادماني، فراپادماني و صدور برخي مجوزها براي 
دسترسي و نظارت بيشتر، به س��والات آژانس پاسخ داده 
است و اسنادي را دراختيار قرار داده است، اما آژانس هنوز 

قانع نشده و به نظر مي آيد بنايي بر قانع شدن هم ندارد. 
كارشناس��ان ايراني معتقدند تا زماني كه اراده سياس��ي 
در آژانس بر حل و فصل مس��ائل پادماني با ايران از سوي 

كشورهاي ذي نفوذ قرار نگيرد، آژانس از پاسخ هاي ايران قانع 
نخواهد شد. همان طور كه حل و فصل دو موضوع )مريوان 
و لويزان( از سوي آژانس بدون هيچ گونه توضيح فني مجدد 
به دايره سوالات آژانس در دو گزارش اخير فصلي شوراي 
حكام بازگشته است. هر چند آژانس در قطعنامه اول آذر، 
از ايران خواسته »توضيحات معتبر فني درباره وجود ذرات 
اورانيوم با منشأ انساني در دو مكان )ورامين و تورقوزآباد( 
اعلام نش��ده« ارايه كند؛ اما طرح ابهامات درباره مريوان و 
لويزان در گزارش هاي فصلي اين شائبه را ايجاد مي كند كه 

آژانس همچنان به دنبال بهانه گيري از ايران است.
شايان ذكر است گزارش جامع يا كامل، شامل بيان جزييات 
كاملي از همكاري ايران با آژانس بين المللي انرژي اتمي و 
ارزيابي توانايي آژانس براي راستي آزمايي پايبندي ايران به 
تعهدات پادماني خود، به ويژه عدم انحراف مواد هسته اي و 
ارايه جزييات شفاف تر درباره فعاليت هاي هسته اي ايران 
در مورد هم��كاري تهران با آژانس درب��اره ذرات اورانيوم 
يافت  شده در محل هاي اعلام  نشده است و اين ارزيابي بايد 
تا حداكثر بهار 2025، براي بررسي توسط شوراي حكام 
ارايه شود. با توجه به اينكه زمان بندي مشخصي براي ارايه 
گزارش مطرح نش��ده است، هر زمان مديركل تشخيص 
دهد اطلاعات و داده هايش كافي است در چارچوب نشست  
فصلي شوراي حكام در ژوئن يا با درخواست يك نشست ويژه 
در شوراي حكام، گزارش را ارايه خواهد كرد. گزارش جامع 
با اين هدف تهيه مي شود كه به اعضاي شوراي حكام ديد 
كلي تري نسبت به برنامه هسته اي ايران و روند همكاري هاي 
ايران با آژانس ارايه كند؛ اين گزارش مي تواند همكاري و 

شفافيت در روند فعاليت هاي هسته اي ايران را تاييد كند يا 
بالعكس. در صورتي كه شفافيت و عدم انحراف فعاليت هاي 
هسته اي ايران را تاييد كند، پرونده  سوالات آژانس و ابهامات 
و اتهامات عليه ايران در شوراي حكام در چارچوب سوالات 
و موضوعاتي كه در قطعنامه آذرماه مطرح ش��ده، بسته 
مي ش��ود. در غير اين صورت، اين احتم��ال كه موضوع از 
شوراي حكام به شوراي امنيت ارجاع شود نيز وجود دارد. 

يكي از مهم ترين نگراني ها درباره گزارش جامع مديركل، 
بعد از احتمال ارجاع از ش��وراي حكام به شوراي امنيت، 
موضوعات و نكاتي است كه مديركل در اين گزارش مي تواند 
خارج از آنچه تاكنون در گزارش هايش درباره ايران آورده، 

مطرح كند و اتهامات جديدي را عليه ايران دامن بزند. 
در عين حال تجرب��ه مذاكرات فني و سياس��ي در بحث 
هسته اي ايران از ابتداي شكل گيري اين موضوع در شوراي 
حكام ثابت كرده اس��ت، حل و فصل مسائل فني با آژانس 
كاملا تحت تاثير مذاكرات و توافقات سياسي است. اين يك 
واقعيت بديهي است كه آژانس هويت مستقل و بي طرفانه اي 
از كش��ورهاي صاحب نفوذ هسته اي در ش��وراي حكام و 
شوراي امنيت ندارد و كاملا تحت فرمان اين كشورهاست. 
از اين رو رفت  و آمدهاي گروسي به تهران تا وقتي توافقي 
ميان ايران و امريكا يا ايران و طرف هاي ديگر براي رسيدن 
به يك توافق جامع شكل نگيرد، صرفا نمايشي است. آژانس 
بين المللي انرژي اتمي از ابتداي طرح موضوع هسته اي ايران، 
به عنوان ابزار فشار عليه تهران استفاده شده و همچنان در 
بر همان پاشنه مي چرخد.  گروسي همزمان با اين سفر در 
يك گفت وگو به مذاكرات مي��ان ايران امريكا نيز واكنش 
نشان داده اس��ت.  او پيش از سفر به تهران، در گفت وگو با 
نشريه فرانسوي »لوموند« ابراز علاقه كرد كه اين نهاد در 
گفت وگوهاي ايران و امريكا در عمان دخيل شود. گروسي 
كه در طول فعاليت خود به عنوان مديركل آژانس بين المللي 
انرژي اتمي همواره موضعي سياسي و ناكارآمد عليه ايران 
اتخاذ كرده است، بدون اشاره به اطلاعات كارشناسي و فني 
آژانس، در تضاد با اين اطلاعات، ادعا كرد: »ايران به ساخت 
تسليحات هس��ته اي نزديك شده اس��ت.« او در پاسخ به 
سوالي درباره گفت وگوهاي آتي بين ايران و امريكات گفت: 
»ما عضوي از اين گفت وگوها نيستيم. اما نسبت به آن نيز 
بي تفاوت نيستيم. آنها )ايران و امريكا( مي دانند كه بدون ما، 
هر توافقي با ايران فقط يك تكه كاغذ است، زيرا آژانس بايد 
هرگونه توافق را راستي آزمايي كند.« گروسي ادعا كرد: »به 
همين علت، تعامل غيررسمي خود با طرفين را آغاز كرده ايم. 
اما به محض اينكه متني با مفاد عيني وجود داشته باشد، از 
ما خواسته مي شود تا در مورد مراحل و ميزان بررسي هاي 

انجام شده نظر خود را اعلام كنيم.« او همچنين با اشاره به 
سفر آتي خود به تهران مدعي شد: »من به ايران مي روم و 
اين كشور علاقه مند به سفر من است. مجبور نبودم خودم را 
به آنها تحميل كنم. همه موافق هستند كه مشاركت آژانس 
بين المللي انرژي اتمي، صرف نظر از ماهيت بحث ها، هميشه 
ضروري است. بدون ما هر توافقي فقط يك تكه كاغذ است. 
براي اينكه منطقي باشد، بايد يك سيستم تأييد و نظارت 
قوي وجود داشته باشد كه فقط ما بتوانيم آن را ارايه دهيم.« 
گروسي در پاسخ به سوالي درباره تهديدات امريكا عليه ايران 
از جمله خطر حمله اين كشور به تأسيسات  هسته اي ايران 
افزود: »هر كسي خط رسمي خود را دارد. ايراني ها مي گويند 
كه هيچ فشاري را تحمل نخواهند كرد. امريكايي ها تاكيد 
مي كنند كه بايد توافقي وجود داش��ته باشد، در غير اين 
صورت مداخله مس��تقيم صورت خواهد گرفت. اين بازي 
ديپلماسي و ابهامِ سازنده است. نكته مهم اين است كه اين 
فرآيند در حال انجام است، حتي اگر ناقص و به اندازه كافي 
فراگير نباشد.« او همچنين در پاسخ به سوالي درباره كنار 
گذاشته شدن سه كشور اروپايي انگليس، فرانسه و آلمان از 
روند مذاكرات تصريح كرد: »ما بايد آنچه مي توانيم به دست 
آوريم. مسيري كه به توافق 2015 )برجام( منتهي شد، ديگر 
وجود ندارد. جنگ در اوكراين اثرات جانبي داشت. علاوه بر 
اين، روسيه و چين ديگر اتحاديه اروپا را يك بازيگر بي طرف 
نمي بينند و مسكو يك اتحاد نظامي با تهران ايجاد كرده 
است. امروز، گروهي كه توافقنامه 2015 را امضا كرد، بسيار 
قطبي شده است، آشكار است كه ديگر به عنوان يك بلوك 
واحد فعاليت نمي كند. هدف نهايي صلح، اجتناب از جنگ 

و جلوگيري از ظهور سلاح هاي هسته اي در ايران است.«
گروسي در ادامه با زير سوال بردن ماهيت صلح آميز برنامه 
هسته اي ايران ادعا كرد: »اگرچه ايران مواد كافي براي توليد 
نه تنها يك بلكه چندين بمب هسته اي را در اختيار دارد، اما 
هنوز آن را نساخته است. مثل يك پازل است، آنها تكه ها را 
دارند و در نهايت مي توانند يك روز آنها را كنار هم بگذارند. 
آنها به ساخت بمب نزديك شده اند. در چهار سال گذشته، 
شتاب بسيار پايداري از سوي ايران در اين زمينه وجود داشته 
است.« اين اظهارات سياسي درحالي است كه مقامات ايران 
همواره روي صلح آميز بودن برنامه هسته اي اين كشور تأكيد 
كرده اند. مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در پايان 
مصاحبه خود با نشريه فرانسوي، يكي از اهداف خود براي 
سفر به ايران را »بازيابي اعتماد از دست رفته« توصيف كرد.

او گفت: »به همكاران ايراني ام خواهم گفت كه اين كافي 
نيس��ت كه به جامعه جهاني بگوييم »ما سلاح هسته اي 
نداريم« تا شما باور كنيد. ما بايد بتوانيم آن را تأييد كنيم.«


